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اجرایی شد؟
 این موضوع مربـــوط به اوایل دولت نهم 
می شـــود. ولی خاطرم هســـت اتفاقاً این 

تجربه افراد دولتـــی را محتاط    تر کرد.

 وضعیت همکاری بانک ها در  	
ارائه تسهیلات مسکن مهر به مردم 

چگونه بود؟
 طبیعی اســـت مدیرعامل و هیأت مدیره 
بانک هـــای خصوصـــی و دولتی دوســـت 
دارنـــد اولویـــت کارشـــان را خودشـــان 
تعیین کننـــد و بر اســـاس منافع بنگاهی 
خـــود تخصیـــص منابـــع بدهنـــد. مثـــاً 
تســـهیات را بـــه بخش هایـــی بدهنـــد 
که نرخ ســـود بالاتـــری دارد. لـــذا در نگاه 
مدیـــر بانکی وام بـــه واردکننـــده خودرو، 
ارجح از وام به انبوه ســـاز مســـکن است. 
همان طـــور که وام به انبو ه ســـاز مســـکن 
از وام بـــه تولیدکننـــده صنعتـــی و وام به 
تولیدکننـــده صنعتـــی از وام بـــه بخـــش 
کشـــاورزی ارجـــح اســـت. چرا کـــه بانک 
در چهارچـــوب بنـــگاه داری بـــه مســـائل 
نـــگاه کـــرده و تصمیم می گیرد. لـــذا برای 
مدیران بانکی مقبول نیســـت که دیگران 
با ماحظاتـــی خارج از عایـــق بانکداری 
بـــرای بانک هـــا سیاســـتگذاری کننـــد. 
ایـــن نکته کـــه گفتـــه می شـــود دولت به 
بانک ها برای مشـــارکت در مســـکن مهر 
تکلیـــف می کـــرد حرف درســـتی اســـت. 
اما با جلوتـــر رفتن این طـــرح، رفته رفته 
جمع بندی این شـــد که تعداد بانک های 
درگیر مســـکن مهـــر کم شـــود و در اواخر 
دولـــت دهـــم ســـهم و نقـــش بانک های 
غیـــر تخصصـــی در ایـــن طرح به  شـــدت 
پاییـــن آمـــده بـــود. بنابرایـــن دولـــت به 
ایـــن جمع بندی رســـید که ایـــن کار باید 
توســـط بانـــک تخصصـــی ذیربـــط یعنـــی 
بانـــک مســـکن انجام شـــود. مشـــاهده 
می شـــود بخش عمـــده ای از تســـهیاتی 
که در خصـــوص اعتبارات و وام مســـکن 
مهـــر وجـــود دارد از طریق بانک مســـکن 

صـــورت گرفته اســـت.

 یعنی بانک مرکزی در این زمینه  	
دخالتی نداشت؟

 چـــرا، بانـــک مرکـــزی در شـــورای عالی 
پیش بینـــی  قانـــون  در  کـــه  مســـکن 
شـــده بود عضویت داشـــت. اصـــولاً هر 
تصمیمـــی کـــه گرفتـــه می شـــد بانـــک 
مرکـــزی حاضر و عضو بـــود. چون طبق 
قانـــون بانـــک مرکـــزی بانـــک بانک ها، 
سیاســـتگذار، هماهنگ کننـــده و ناظر 
بانک هاســـت. اگـــر وزارت اقتصـــاد نیز 
جلســـه ای برگزار یـــا در موضوع دخالت 
می کـــرد بیشـــتر معطـــوف بـــه نقـــش 
مجمعـــی اش بـــود و نقـــش اصلـــی بـــر 
عهده بانـــک مرکزی بـــود. تأمین مالی 
بانک مســـکن نیز از چند مســـیر صورت 
می گرفـــت. امـــا نکتـــه مهم این اســـت 
کـــه بانـــک مرکـــزی در هیچ برهـــه ای از 
تاریـــخ دولت های نهم و دهـــم ریالی به 
شخص دولت، بابت مســـکن مهر پول 
نداد. اینکـــه افرادی مدعی بودند دولت 
برای مســـکن مهر از خزانه بانک مرکزی 
برداشـــت می کند یک حـــرف کاماً غیر 

فنی و غلط اســـت.
 امـــا اگر بگوییـــم دولت از بانـــک مرکزی 
خواســـته بود تا خط اعتبـــاری در اختیار 
بانک مســـکن بگذارد و بانک مسکن نیز 
وام از محـــل این خـــط در اختیـــار مردم 
برای ســـاخت مســـکن مهر بگـــذارد تا با 
آن صاحـــب خانه شـــوند حرف درســـتی 
اســـت. گرچه ایـــن عمل باعـــث افزایش 
پایـــه پولـــی می شـــود امـــا این حـــرف که 
دولت بـــرای تأمین وام مســـکن از خزانه 
بانـــک مرکـــزی برداشـــت کـــرده اســـت 
کامـــاً اشـــتباه اســـت. در مقام مقایســـه 
بایـــد بگویـــم زمانی کـــه دولـــت یازدهـــم 
در اســـفندماه 1392، نتوانســـت ارزهـــای 
حاصـــل از فروش نفت صادراتـــی خود را 
دریافـــت کند این ارزهـــا را روی کاغذ برای 

بانک مرکـــزی ســـند زد و از بانک مرکزی 
ریـــال گرفـــت. در واقع این اقدام دســـت 
کردن دولت در خزانـــه بانک مرکزی بود 
کـــه نتیجه آن رشـــد خالـــص دارایی های 
خارجـــی بانک مرکـــزی شـــد و در نهایت 
پایـــه پولـــی، نقدینگـــی و تـــورم افزایش 
می یابـــد. از طرفـــی بانـــک مرکـــزی امید 
چندانـــی بـــرای دریافت پول هایـــی که با 
ایـــن روش به دولت می دهد نـــدارد. چرا 
کـــه دولت اصاً بـــه بانک مرکـــزی از این 
بابـــت بدهکار نبـــوده و بانـــک مرکزی به 
ارزهایـــی دل خوش کـــرده اســـت که در 

اختیارش نیســـت.
 در مقابل بازگشـــت تســـهیات مســـکن 
مهر در ماه حـــدود 400-300 میلیارد تومان 
اســـت. این ظرفیتی اســـت که پایه پولی 
به نحو مثبتی تعدیل شـــود و کاهش یابد. 
در واقـــع با شـــروع بازپرداخت اقســـاط 
مســـکن مهـــر، منابعـــی کـــه برمی گـــردد 
می تواند بـــه تعدیل پایه پولـــی نیز منجر 
شـــود. توجه شـــود کـــه وام مســـکن مهر 
باعوض نیســـت و ســـوخت هـــم ندارد، 
چـــون وثیقه با ارزشـــی دارد و با گذشـــت 
زمـــان میـــزان اقســـاط وام هـــا بیشـــتر 

می شـــود.

 نظرتان در مورد تورم ناشی از  	
مسکن مهر و انتقاداتی که در این 

زمینه مطرح است چیست؟
 تأمین مالی مســـکن مهر عمدتاً از طریق 
اعطـــای خط اعتبـــاری بانـــک مرکزی به 
بانـــک مســـکن صـــورت می گرفـــت، لذا 
جـــزء خالـــص بدهـــی بانک ها بـــه بانک 
مرکزی محســـوب می شـــد و افزایش آن، 
ســـبب افزایش پایـــه پولی می شـــد. ادعا 
این بود کـــه افزایش پایه پولـــی ضرب در 
ضریـــب فزاینده شـــده و ســـبب افزایش 

نقدینگی می شـــود.
 حتی عده ای طبق محاســـباتی که انجام 
داده اند مدعی شـــدند بیشـــتر رشـــد پایه 
پولی ناشـــی از مســـکن مهر اســـت، پس 
بیشتر تورم موجود، ناشـــی از اجرای این 
طـــرح اســـت. در این میـــان نکاتی وجود 
دارد. متوســـط رشـــد نقدینگی در دولت 
آقـــای احمدی نژاد و در ســـال های اجرای 
مســـکن مهر از متوسط رشد نقدینگی در 
کشـــور در همه دولت هـــا از جمله دولت 
آقای روحانی کمتر اســـت. یعنی این ادعا 
زمانی صحیح اســـت که رشـــد نقدینگی 
غیر متعارفـــی در دولـــت احمدی نژاد آن 
هـــم در ســـال های اجـــرای مســـکن مهر 
اتفاق افتاده باشـــد. در حالی که متوسط 
رشـــد نقدینگـــی در ســـال های اجـــرای 
مســـکن مهر از متوســـط رشـــد نقدینگی 
در ســـال های قبـــل و بعدش )ســـال 92( 
پایین تـــر اســـت. به طور مثال ســـال های 
94 و 93 و 92 بـــا اینکه هیچ رقم جدیدی 
از ســـوی بانـــک مرکـــزی به مســـکن مهر 
پرداخت نشـــد اما نرخ رشـــد ســـه ســـال 
مذکـــور نقدینگـــی بیشـــتر از 30 درصـــد 
بود. کشـــور با تغییر دولت در ســـال 92، 
یکی از بالاترین نرخ های رشـــد نقدینگی 
را داشت و این رشـــد نقدینگی نیز عمدتاً 
ناشی از رشـــد پایه پولی بود. در حالی که 
در این ســـال از مســـکن مهـــر هم خبری 
نبـــود. به بیانی بـــا  وجود همـــه انتقادات 
و کنـــدی بالای مســـکن مهردر دو یا ســـه 
ســـال اخیر، رشـــد نقدینگـــی و حجم آن 

بـــه مراتب بالا رفته اســـت!
 پـــس اگـــر می شـــد روش بهتـــری بـــرای 
تأمیـــن مالی مســـکن مهر انتخاب شـــود 
بســـیار مطلوب بـــود، امـــا اینکه کســـی 
بگوید در تمام ســـال های اجرای مسکن 
مهـــر، رشـــد پایـــه پولـــی و نقدینگـــی در 
اقتصـــاد ایـــران افزایـــش بی ســـابقه ای 
داشـــته اســـت حرف درســـتی نیســـت. 
اکنون روشـــن شده اســـت که با تعطیلی 
مســـکن مهر رشـــد نقدینگی کم نشـــده، 
بلکه بیشـــتر شـــده اســـت، اما اینکه این 
حجم بـــالای نقدینگی در ســـال های 92 
تـــا 94 کجا رفتـــه موضوع دیگری اســـت.

رتبه ها را داشـــتیم از افتخـــارات دولت ما 
بوده اســـت. ضمـــن اینکه دولـــت نهم و 
دهم، هـــم بدهی های خارجی را نســـبت 
به دوره خودش کاهـــش داد و هم ذخایر 
ارزی بیشـــتری را برای کشـــور گذاشـــت. 
فقـــط 54 میلیـــارد دلار دارایـــی صندوق 

توســـعه ملی را به ارث گذاشـــت.
مســـئولان دولـــت یازدهـــم می گوینـــد 
صندوق توســـعه را »خالی« بـــه ما تحویل 
دادنـــد. آقای جهانگیـــری در اظهارنظری 
اذعان داشـــته: واریزی صندوق توســـعه 

ملی بایـــد 300 میلیارد دلار باشـــد. 
و  ق  و صنـــد ســـمی  ر ی  ش هـــا ر ا گز
صورت های مالـــی آن که بـــه تأیید هیأت 
نظـــارت صنـــدوق )متشـــکل از دیـــوان 
محاسبات، ســـازمان بازرســـی و سازمان 
حسابرسی( رســـیده، موجود است و این 
ادعـــا را رد می کنـــد. توجـــه کنیـــد که دو 
قـــوه دیگر یعنی قوای مقننـــه و قضائیه در 
هیـــأت امنـــا و در هیأت نظـــارت صندوق 
حضـــور دارند. ماحظـــه کردید در همین 
ماجـــرای اخیـــر معـــروف بـــه حقوق های 
نجومی در دولت یازدهم، رئیس سازمان 
بازرســـی به عنوان رئیس هیـــأت نظارت، 
افزایـــش حقوق های مربـــوط به صندوق 
توســـعه ملی در این دولت را گزارش داد.

 یکـــی از اقدامـــات خوبـــی کـــه در دولت 
دهـــم انجـــام  شـــد این بـــود که حســـاب 
ذخیره ارزی که فاقد شخصیت حقوقی و 
شـــفافیت لازم بود در قانون برنامه پنجم 
به صندوق توســـعه ملی تبدیل شد و این 

تغییـــر دولـــت دارایـــی صندوق توســـعه 
ملی حـــدود 54 میلیـــارد دلار بود. مابقی 
ایـــن عدد هم صـــرف بودجه هـــای جاری 
و عمرانی کشـــور شده است. ضمن اینکه 
بیشـــترین حجـــم ذخایر خارجی کشـــور 
در دولت هـــای نهـــم و دهم ایجاد شـــد. 
زمانـــی که دولت دهم داشـــت امـــور را به 
دولـــت بعدی تحویل مـــی داد ذخایر ارزی 
مـــا همان طور کـــه بعدها نیز اعام شـــد 
به عـــددی بالغ بر 100 میلیارد دلار رســـیده 
بـــود، ولی کل بدهی خارجـــی کوتاه مدت 
و بلندمدت کشـــور در سال 91 حدود 7.6 

میلیـــارد دلار بود.
در دولت هـــای نهـــم و دهـــم عـــاوه بـــر 
افزایش درآمد ســـرانه کشور، بهبود توزیع 
درآمد را داشـــتیم. در توســـعه انســـانی از 
مرتبـــه متوســـط به توســـعه انســـانی بالا 
صعـــود کردیم، ضمـــن اینکه بیشـــترین 
حجـــم کار عمرانی با شـــتاب خیلی زیاد، 
پیشـــرفت های  بالاتریـــن  و  بیشـــترین 
علمـــی و بیشـــترین انتقـــال دانـــش، در 
تاریخ کشـــور صورت گرفت. در کشور، در 
حوزه هایـــی همچون نانو، بیـــو، هوافضا، 
هســـته ای اقدامـــات بزرگی انجام شـــد. 
به هر حـــال، این افزایش درآمـــد، هم در 
بخش توســـعه انسانی و اجتماعی، هم در 
بخـــش عمرانی و هـــم در بخش علمی ما 
به  ازا داشـــته  اســـت. اینکه مـــا در منطقه 
مقـــام اول علمـــی را بـــه دســـت آوردیم و 
اینکه در بســـیاری از حوزه هـــای برتر علم 
و تکنولـــوژی ماننـــد بیـــو و نانـــو بهترین 

داشـــت. به همیـــن دلیل بـــا رهبر معظم 
انقاب مکاتبـــه می کند و از ایشـــان اجازه 
می گیـــرد تـــا 50 درصـــد از ایـــن بنگاه ها به 
60 درصـــد از طبقـــات پاییـــن و متوســـط 
درآمـــدی جامعه تعلـــق بگیرد. ایـــن نگاه 
معتقـــد اســـت: »درآمد فقط ناشـــی از کار 
و فعالیـــت نیســـت، بلکه ناشـــی از ثروت 
هم اســـت.« برای همین اگر مـــا به دنبال 
بازتوزیـــع عادلانـــه درآمد هســـتیم باید به 

بازتوزیـــع ثـــروت نیز توجـــه کنیم.
 وقتـــی بخشـــی از منابع اصلـــی درآمدی 
کشـــور متعلـــق بـــه بخـــش انرژی اســـت 
عاقه مند است تا ســـهم طبقات پایین را 
افزایش دهد. بنابراین موضوع هدفمندی 
یارانه ها را مطـــرح می کند. وقتی صحبت 
از بازتوزیع ثروت اســـت »ســـهام عدالت« 
و وقتی صحبـــت از بازتوزیع درآمد اســـت 
»هدفمنـــدی یارانه هـــا« مطرح می شـــود. 
همان طـــور کـــه گفتـــم احمدی نـــژاد بـــه 
تأمیـــن نیازهـــای اساســـی مـــردم بســـیار 
را  مســـکن  تأمیـــن  و  بـــود  حســـاس 
به عنوان بنـــدی از قانون اساســـی کشـــور 
یک نیـــاز پایـــدار در جامعه می دانســـت. 
اساســـاً در برنامه های وی، مسأله مسکن 
اهمیـــت فراوانی داشـــت منتهـــا طبیعی 
اســـت اولویت اول ایشـــان برنامه ای باشد 
که منجر بـــه افزایش برخـــورداری طبقات 

پایین و متوســـط جامعه شـــود.
 لـــذا چنـــد برنامـــه اساســـی در دســـتور 
کار دولـــت قـــرار می گیـــرد کـــه بازســـازی 
و  ی  ز بهســـا  ، ه د ســـو فر ی  فت هـــا با
مقاوم سازی مســـکن روســـتایی و تأمین 
مســـکن بـــرای طبقـــات پاییـــن جامعه از 
جملـــه مـــوارد آن اســـت. در نهایت گزینه 
آخـــر، نـــام »مســـکن مهـــر« را بـــه خـــود 
می گیـــرد. امـــا در کل تأکیـــد می کنـــم 
هدفمنـــد کـــردن یارانه ها، توزیع ســـهام 
عدالت، مســـکن مهر و یا اقدامات دیگری 
چـــون بیمـــه همگانی، همگـــی در جهت 
توانمنـــد ســـاختن توده های مـــردم بود.  

 
نام مسکن مهر را چه کسی  	

انتخاب کرد؟
 فکـــر می کنـــم خـــود آقـــای احمدی نژاد 
این نـــام را انتخاب کرد. اگر یادتان باشـــد 
در برنامه های انتخاباتی ایشـــان در ســـال 
84 واژه »مهـــرورزی و عدالـــت« نقـــش 
پررنگی داشـــت. این نگاه کلـــی در دولت 
نیـــز مـــورد قبـــول همگان بـــود. لـــذا این 
دیـــدگاه کـــه دولـــت بایـــد به فکـــر منافع 
عمومـــی و اجتماعی بوده و در کنار رشـــد 
و پیشـــرفت به دنبـــال توزیـــع عادلانه نیز 
باشـــد مـــورد قبول همـــه اعضـــای دولت 
بود. در خصوص مســـکن مهر، ســـاخت 
حـــدود 2.5 میلیون مســـکن برنامه ریزی 
شـــد که بخش قابل توجهـــی از آن نیز به 

بهره برداری رســـید.

در ابتدای ورود شما به دولت  	
وزارت مسکن با وزارت راه از یکدیگر 
جدا بودند. سعیدی کیا به عنوان وزیر 
مسکن و متولی مسکن مهر، موضع 

خاصی در مورد این طرح نداشت؟
ی  قـــا آ طـــرف  ز  ا لفتـــی  مخا گـــز  هر  
ســـعیدی کیا در خصـــوص مســـکن مهـــر 
ندیـــدم. اتفاقاً بســـیاری از زیرســـاخت ها 
و دســـتورالعمل های مربـــوط به مســـکن 
مهر در زمـــان وزارت وی تهیه شـــد. البته 
ناگفتـــه نمانـــد ســـعیدی کیا بـــا برخی از 
اعضـــای دولـــت اختاف نظر داشـــت و از 
جمله افرادی بود که اعتقاد داشت طرف 
تقاضای بخش مســـکن نیـــز باید افزایش 
یابـــد. یعنی مدافع ارائه تســـهیات خرید 

مســـکن هم بود.

 البته دولت درنهایت به این  	
جمع بندی نرسید؟

 بحـــث افزایـــش وام مســـکن، همیشـــه 
طرفدارانی داشـــت. اگر خاطرتان باشـــد 
در ســـال های اول دولت نهم که من عضو 
کابینه نبودم میزان وام مســـکن افزایش 
یافت. عده ای این افزایش را عاملی برای 
افزایـــش قیمت مســـکن می دانســـتند. 
ضمـــن اینکـــه دکتـــر داوودی نیـــز که در 
دولت نهـــم معـــاون اول رئیس جمهور و 
رئیس کمیســـیون اقتصادی دولت بود با 
برنامه هایی چون راه انـــدازی اوراق رهنی 

مســـکن موافق نبود.

 افزایش میزان وام 12 میلیون  	
تومانی به 20 میلیون تومان چگونه 

صندوق صاحب یک شـــخصیت حقوقی 
و ارکانی چون هیـــأت امنا، هیأت عامل و 
هیأت نظارت شـــد. یعنی دیگـــر این گونه 
نیســـت که حســـاب های صندوق توسعه 
ملـــی در قالـــب یـــک عـــدد کلـــی اعـــام 
شـــود، بلکه صندوق صورت مالی و ارکان 

مسئول دارد.
 در سیاســـت های کلـــی پیش بینی شـــده 
بود که در ســـال اول بایـــد 20 درصد و هر 
ســـال هم 3 درصد به این 20 درصد اضافه 
شـــود و منابع حاصل از ثـــروت نفت و گاز 
به ایـــن صنـــدوق ریخته شـــود. همه این 
ســـال ها ایـــن قانون اجرا شـــد. در ســـال 
89 کـــه این صنـــدوق ایجاد شـــد، درآمد 
فروش نفـــت 86 میلیـــارد دلار بود که 20 
درصد آن 17.2 میلیـــارد دلار بود که واریز 
شـــد. در ســـال 90، به 23 درصد افزایش 
یافـــت که رقـــم 27 میلیـــارد دلار بـــه این 
صنـــدوق واریز شـــد. در ســـال 91، حدود 
26 درصـــد بود کـــه 17 میلیـــارد دلار باید 
واریز می شـــد. وقتی شـــما این اعـــداد را 
جمع بزنید مشـــخص می شـــود کـــه رقم 
300 میلیـــارد دلار واهی اســـت. ما فقط در 
سال 1391 با کســـب مجوزهای لازم رقمی 
را با عنـــوان جبرانی یا عیدانه برداشـــتیم 
و بـــه مـــردم پرداخت کردیم که در ســـال 
بعد هم بـــه صنـــدوق بازپرداخت شـــد، 
لذا عـــدد 300 میلیارد دلار که گفته شـــده 

اصاً صحـــت ندارد.
 ایـــن را هـــم اضافـــه کنـــم کـــه در دولت 
یازدهـــم مجـــوزی گرفتـــه شـــد و ســـهم 
واریزی به صندوق توســـعه ملـــی را به 20 
درصـــد کاهش دادند. به هـــر حال دولت 
یازدهم ادعـــا می کند خزانـــه را نیز خالی 
تحویـــل گرفته، ولـــی وقتی منابـــع آن را 
برای ســـه ســـال دولـــت یازدهـــم، یعنی 
92، 93 و 94 جمـــع می زنیـــد، 524 هـــزار 
میلیارد تومان اســـت، در حالی که دولت 
دهـــم در چهار ســـال 417 هـــزار میلیارد 
تومان درآمد داشـــته اســـت. یعنی دولت 
یازدهم طی ســـه ســـال 107 هـــزار میلیارد 
تومـــان و 25 درصـــد بالاتـــر از کل درآمـــد 
چهارســـاله دولـــت دهـــم درآمد داشـــته 
اســـت. کما اینکه با  وجـــود ادعای خالی 
بودن خزانه، رشد مصارف بودجه ای این 
دولت، به طور متوســـط سالانه 24 درصد 
بـــوده  اســـت کـــه 1.5 برابر رشـــد مخارج 
دولـــت قبـــل اســـت. 23 درصـــد واردات 
کشـــور در این دولت از چین بوده اســـت 
و به دولتی که متوسط نسبت واردات آن 
از چین، کمتر از 10 درصـــد بوده می گوید 
بـــرای جوانان چینی اشـــتغال ایجاد کرده 
اســـت. کما اینکه می گوید انضباط پولی 
دارد و آن وقت نقدینگی 460 هزار میلیارد 
تومانی را طی سه ســـال با بالاترین رشد، 
یعنی بـــالای 30 درصد، به بـــالای 1000 هزار 

میلیارد تومان می رســـاند.

 اجازه دهید به موضوع مهم  	
مسکن مهر بپردازیم، موضوعی که 

به مذاق یاران روحانی خوش نیامده 
است. ایده اولیه مسکن مهر توسط 
چه کسی مطرح و تا چه حدی مورد 

قبول اعضای دولت و جنابعالی 
بود؟ در ضمن نگاه بانک ها به این 

موضوع از چه جنسی بود؟
 موضـــوع مســـکن مهـــر را باید بـــا رویکرد 
اقتصـــادی دولت هـــای نهـــم و دهـــم و به 
طـــور ویژه شـــخص رئیس جمهـــور دنبال 
کـــرد. یکـــی از مســـائلی که در تفکـــرات و 
سیاســـت های آقای احمدی نـــژاد بخوبی 
متبلـــور شـــد ایـــن بـــود کـــه ایشـــان بـــه 
جنبه هـــای اجتماعـــی و بـــه بیان روشـــن 
توده هـــای مـــردم توجـــه زیادی داشـــت و 
مســـائلی از قبیل توزیع درآمدها و تأمین 
نیازهـــای اساســـی مـــردم از اولویت های 
دولت وی به شـــمار می رفت. احمدی نژاد 
از جملـــه افـــرادی بـــود کـــه بهبود رشـــد 
اقتصـــادی را برای حل مشـــکات کشـــور 
کافی نمی دانســـت و همواره رشـــد همراه 
بـــا عدالـــت را دنبـــال می کـــرد و عدالـــت 
اجتماعـــی بـــرای وی از همه چیـــز مهم تر 

. د بو
 بنابرایـــن وقتـــی بحـــث اصـــل 44 قانون 
اساســـی و واگذاری بنگاه هـــای اقتصادی 
مطـــرح شـــد او همـــواره ایـــن دغدغـــه را 
داشـــت کـــه پـــس از ایـــن واگذاری هـــا 
در بازتوزیـــع ثـــروت، انتقـــال مالکیـــت و 
مدیریـــت بنگاه هـــای اقتصـــادی از دولت 
به بخـــش غیر دولتـــی، طبقـــات پایین و 
متوســـط در آمدی چـــه عایـــدی خواهند 

با تعطیلی مسکن مهر رشد نقدینگی کم نشد
پس اگر می شـــد روش بهتری برای تأمین مالی مسکن مهر انتخاب شود بسیار 

مطلوب بود، اما اینکه کســـی بگوید در تمام سال های اجرای مسکن مهر، 
رشـــد پایه پولی و نقدینگی در اقتصاد ایران افزایش بی سابقه ای داشته است 

حرف درســـتی نیست. اکنون روشن شده است که با تعطیلی مسکن مهر 
رشـــد نقدینگی کم نشده، بلکه بیشتر شده است، اما اینکه این حجم بالای 

نقدینگی در ســـال های 94 تا 92 کجا رفته موضوع دیگری است.

ـــرش بـ

برای مسکن مهر از خزانه بانک مرکزی استفاده نکردیم
اصولاً هر تصمیمی که گرفته می شـــد بانک مرکزی حاضر و عضو بود. چون 

طبق قانون بانک مرکزی بانک بانک ها، سیاســـتگذار، هماهنگ کننده و ناظر 
بانک هاســـت. اگر وزارت اقتصاد نیز جلسه ای برگزار یا در موضوع دخالت می کرد 

بیشـــتر معطوف به نقش مجمعی اش بود و نقش اصلی بر عهده بانک مرکزی 
بود. تأمین مالی بانک مســـکن نیز از چند مسیر صورت می گرفت. اما نکته مهم 

این اســـت که بانک مرکزی در هیچ برهه ای از تاریخ دولت های نهم و دهم ریالی 
به شـــخصِ دولت، بابت مسکن مهر پول نداد. اینکه افرادی مدعی بودند دولت 

برای مســـکن مهر از خزانه بانک مرکزی برداشت می کند یک حرف کاملاً غیر فنی 
و غلط است.

ـــرش بـ

تاریخ شفاهی

در سال 89 که این 
صندوق ایجاد شد، 

درآمد فروش نفت 86 
میلیارد دلار بود که 20 

درصد آن 17.2 میلیارد 
دلار بود که واریز شد. 

در سال 90، به 23 درصد 
افزایش یافت که رقم 

27 میلیارد دلار به این 
صندوق واریز شد. در 

سال 91، حدود 26 درصد 
بود که 17 میلیارد دلار 

باید واریز می شد. وقتی 
شما این اعداد را جمع 
بزنید مشخص می شود 
که رقم 300 میلیارد دلار 

واهی است. ما فقط 
در سال 1391 با کسب 

مجوزهای لازم رقمی را با 
عنوان جبرانی یا عیدانه 

برداشتیم و به مردم 
پرداخت کردیم که در 

سال بعد هم به صندوق 
بازپرداخت شد، لذا عدد 
300 میلیارد دلار که گفته 

شده اصاً صحت ندارد
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